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Vážení spoluobčané,

po delší přestávce se k Vám dostává první číslo Heraltu roku 2020. Toto číslo vychá-
zí v době, kdy doznívají zásadní změny opatření vlády v souvislostí s epidemií CO-
VID-19. Opatření postihla nás všechny, ale je to v naprostém pořádku, protože díky 
tomu vidíme, že stále na prvním místě zůstává především zdraví nás všech.
 Restriktivní opatření, která nás začátkem roku postihla si vyžádala hodně trpě-
livosti, zodpovědnosti a ohleduplnosti. Jsem ráda, že jste Vy občané k těmto pro-
blémům přistoupili zodpovědně a dodržovali opatření, byť byla jakkoli tvrdá  
a omezující. Velký dík patří dobrovolníkům, kteří okamžitě reagovali na naši vý-
zvu a byli k dispozici.
 Pomoc v této době nám také poskytla nadace ČEZ. Díky jejímu příspěvku 
50.000,- Kč bylo možné zakoupit dezinfekci, látky na šití roušek a šicí stroje.
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Poděkování tedy ještě jednou patří 
všem, kteří jste se zapojili do pomoci 
svým spoluobčanům, a to ať šitím 
roušek, nebo jako dobrovolníci po-
máhající zajišťovat zásobování po-
třebných. 

… telegraficky  
z obecního úřadu

Hřiště v areálu základní školy: v těch-
to dnech finalizujeme poslední práce  
na hřišti, které bylo vybudováno za Zá-
kladní školou Zbraslav. Jedná se o nový 
sportovní areál, který bude volně pří-
stupný veřejnosti. Podotýkám, že pouze 

v případě, že se všichni návštěvníci budou v areálu chovat podle pravidel a nebude se 
ničit jeho vybavení, proto zveřejníme pravidla, která se musí při návštěvě hřiště dodr-
žovat.
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O kolaudaci a otevření hřiště pro veřejnost budete předem informováni. Buďte 
prosím všichni v tomto odpovědní a poučte i své děti, ať opravdu můžeme 
tento areál nechat volně přístupný, aby sloužil všem bez omezení.

Pořádek v obci: Pro všechny, kteří „zpříjemňují“ svým sousedům nedělní oběd 
tím, že zapnou svou sekačku nebo pilu, proto zveřejňujeme znovu pro připomenu-
tí vyhlášky, které se těchto činností týkají. Platné vyhlášky a nařízení obce Zbra-
slav najdete také na webu www.zbraslavubrna.cz.

Parkování aut: Ráda bych vás znovu 
upozornila na skutečnost, že místní ko-
munikace nejsou stavebně řešeny tak, 
aby umožňovaly parkování vozidel při 
dodržení zákona č. 361/2000 Sb., žádá-
me vás, abyste svá vozidla na nich ne-
parkovali. Podle zákona č. 361/2000 Sb. 
o provozu na pozemních komunikacích, 
§ 25 odst. 3, při stání musí zůstat volný 
alespoň jeden jízdní pruh široký nejmé-
ně 3 metry pro každý směr jízdy. Šíř-

ka místních komunikací nikde není taková, aby tato podmínka byla při stání splněna. 
 Řidiči, kteří vozidla na místních komunikacích v rozporu s tímto ustanovením par-
kují, se dopouštějí přestupku proti zákonu o provozu na pozemních komunikacích.
 Stejná pravidla platí i pro parkování na chodnících, uvědomte si prosím, že zde 
chodí vaše děti nebo vaše babička a dědeček, kteří musí stojící auta obejít, vstoupit 
do vozovky, a tak se vystavují riziku, že je někdo srazí. Buďte prosím ohleduplní!
 Každý vlastník motorového vozidla má povinnost si zajistit parkování na svém 
vlastním pozemku, případně může využít parkovací místa v obci k tomu určená 
(např. u KD nebo na ulici Masarykova).
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 Uvědomte si také to, že ohrožujete svým chováním řidiče autobusů, kteří odmí-
tají obcí projíždět. A pokud se budou problémy stupňovat, může dojít k tomu, že 
nebude zajištěna dopravní obslužnost v naší obci. 

Probíhající investiční akce: 
V této chvíli musíme zvažovat každou akci, kterou připravujeme, bohužel opatře-
ní, která bylo nutné provést v souvislosti s podporou hospodářství v celé republice 
mají negativní dopad i na rozpočet obce. Přesné finanční vyčíslení bude jasné 
spíše v druhé polovině roku. 

Tedy jen v krátkosti, na čem v této chvíli pracujeme:

• Osvětlení na ulici Malinovského
• Uložení elektřiny do země společností E.ON na ulici Malinovského
• Oprava obecního domku na ulici Masarykova
• Rekonstrukce druhého bytu v budově obecního úřadu
• Hřiště v areálu základní školy
• Modernizace obecního rozhlasu
• Bezbariérový přístup do kulturního domu
• Dětské hřiště na Zemědělské

Ing. Jana Valová, starostka

Poděkování odcházejícímu řediteli ZŠ Zbraslav,  
panu RNDr. Petru Kroutilovi 

Počínaje dnem 1. srpna 2020 převezme vedení základní školy nově nastupující 
ředitel pan Mgr. Miroslav Báňa, MBA, který byl na místo ředitele vybrán v kon-
kurzním řízení.
 Odcházejícímu řediteli panu RNDr. Petrovi Kroutilovi tímto děkuje zastupi- 
telstvo a vedení obce za dobrou práci, odvedenou na půdě zbraslavské školy  
a přeje mu, aby zasloužený odpočinek trávil ve zdraví pouze tím, co mu dělá  
radost.
 Nastupujícímu řediteli Mgr. Miroslavu Báňovi, MBA, přeje vedení obce, aby 
se mu podařilo dobře navázat na práci svého předchůdce a zařadit se tak do plejá-
dy výborných ředitelů zbraslavské základní školy.
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Společenská kronika obce Zbraslav – 2019
 
V naší obci se v roce 2019 narodilo 12 dětí, z toho 5 chlapců a 7 děvčat. 

V obřadní síni byl uzavřen 1 sňatek.
Mimo obřadní síň byly uzavřeny 2 sňatky.
V kostele sv. Jiljí byly uzavřeny 4 církevní sňatky.
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Zlatou svatbu oslavili manželé: Hana a Jan Smutní 
  Jaroslava a Miroslav Bartuškovi
  Eva a Josef Sítařovi
Diamantovou svatbu oslavili manželé: Emilie a František Nováčkovi
  Anděla a Josef Přibylovi
Ve Zbraslavi zemřelo 16 občanů:
Dagmar Kratochvílová, Oldřich Dittrich, Luboš Stromecký, Zdeněk Kroutil, 
Karel Pospíšil, Marie Pažičanová, Ludmila Dolníčková, Františka Brůžová, 
Antonín Kerekes, Ludmila Smejkalová, František Klusák, David Štefela, 
František Nováček, Josef Přibyl, Ladislav Pokorný, Marie Svobodová.

K životním jubileům bylo zasláno 150 blahopřání.

K 31. 12. 2019 měla obec Zbraslav 1223 obyvatel.

Nejstarší ženou v obci byla paní Marie Jochová.
Nejstarším mužem je pan Jindřich Malý.

Jana Brychtová, matrikářka
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Tříkrálová sbírka ve zbraslavské farnosti  
znovu nedosáhla ani na 100 000 Kč! 

Tak už opravdu nevím, jak své každoroční pojednání o Tříkrálové sbírce Charity 
ČR začít, když jsem se ohlížel za minulými lety, tak titulky byly podobné: Tříkrá-
lová sbírka znovu rekordní, Lidé u nás byli znovu štědřejší než vloni, Tříkrálová 
sbírka znova posunula svoje možnosti. Už mě nebavilo jít stejnou cestou, tak jsem 
se rozhodl podat zprávu mnohem negativněji, aby měla větší dosah, tak, jak to 
dělají mnohá média. 
 Ale není tomu tak, věřím tomu, že lze přinášet dobré zprávy. Třeba tím, že té-
měř padesátka dětí vyrazila do našich ulic a rozhodla se pomoci sbírkou na potřeb-
né. Tím, že se našlo i dost dobrovolníků – vedoucích, kteří každou skupinku kole-
dníků zaštítili. Tím, že bylo možné zajistit bez problémů sbírku i ve Stanovištích, 
Újezdě a Ludvíkově.
 A tím, že i dárci prokázali, že myslí na potřebné a doplňují peníze tam, kde je 
potřebná péče a stát v této oblasti selhává. S výjimkou Újezda se v každé vesnici 
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vybralo absolutně nejvíc v celé historii (a v Újezdě to bylo jen o 500 Kč méně), 
není divu, že i celkový výtěžek sbírky v naší oblasti stoupl na více než 93 000.  
A kromě toho, i letošní rok je nejvyšší v celé historii, tak vysoké číslo letopočtu  
v dějinách Tříkrálové sbírky ještě nebylo.
 V kasičkách v celé Brněnské diecézi se našlo více než 30 mil. Kč a v celé re-
publice více než 130 mil. Kč. I díky vám. 
 Přejme si, aby výtěžek této sbírky byl využit maximálně (lze zkontrolovat ve 
Výroční zprávě Charity), ale současně všem čtenářům Heralta přeju, aby nikdo  
z nich neměl důvod proto, aby tyto peníze musel využívat v některé ze služeb, 
které Charita ČR nabízí.

LuStr
Výtěžek Tříkrálové sbírky 2020
Zbraslav  56 429 Kč
Újezd  11 540 Kč
Ludvíkov 3 830 Kč
Stanoviště  21 463 Kč
Farnost Zbraslav  93 262 Kč
Brněnská diecéze  30 239 545 Kč
ČR 131 248 934 Kč
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Textilní obrazy ve Zbraslavi – historie vzniku
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Cyklus textilních obrazů „Radost“, z nichž 2 obrazy byly zhotoveny pro obřadní 
síň ve Zbraslavi, jsou vytvořeny technikou Art protis, která je českým unikátem. 
Vyvinuli ji v roce 1964 v brněnském Výzkumném ústavu vlnařském. Za touto 
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technologií stála touha po levnější alternativě k drahým ručně vyráběným tapisériím 
a obrazům, která měla umožnit širším vrstvám, aby si mohly vyzdobit domácnost 
skutečnými uměleckými díly. Vznikla technologie spočívající v kladení vrstev česa-
ného barveného rouna na sebe. Mohérová vlákna jsou průsvitná a dají se dělit i na-
nášet v různě silných vrstvách od 1 mm až po 2 cm (síla určí sytost barvy). Umělec 
tak pracuje v podstatě stejně jako při malování. Nakonec se celá plocha zatíží, spojí 
žehlením a následně prošije řadou průhledných stehů v pravidelných rozestupech  
k podkladu na speciálním stroji. Art protis se rychle stal populární technikou a zaujal 
celou řadu umělců včetně Jiřího Trnky, Antonína Kybala nebo Inez Tuschnerové.
 Textilní obrazy pro obec Zbraslav vznikly v roce 1985 a pod signaturou "MK" 
se skrývá malířka Marie Klegová (nar. 1936). Za obrazy a návrh jejich začlenění 
do obřadní síně dostala v roce 1985 autorka 16 000 Kčs. Dnes by se tedy honorář 
pohyboval v řádu desetitisíců. Interiér obřadní síně vytvořil architekt Kumpošt. 
(obrazy jsou k nahlédnutí v budově obecního úřadu Zbraslav)

Klára Kořanová
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Novoroční florbalový turnaj „O pohár starostky obce“ 
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V sobotu 11. ledna 2020 se v nové sportovní hale ve Zbraslavi uskutečnil historic-
ky první turnaj. Iniciátorem myšlenky byl vedoucí a trenér florbalového kroužku 
pan Karel Novotný. Novoroční florbalový turnaj „O pohár starostky obce Zbra-
slav“ se konal pod záštitou Centra volného času ZUBR a Obecního úřadu Zbra-
slav. Zúčastnili se jej žáci ve věkové kategorii 4.–6. třídy. 
 Turnaj se těšil velkému zájmu. Kromě domácího týmu florbalistů, se turnaje 
zúčastnilo dalších pět týmů: Velká Bíteš, Rosice, Říčany, Ivančice a nejvzdáleněj-
ší z týmu Dolní Kounice. 
 Týmy odehrály celkem 15 zápasů. Po dohrání všech utkání hráči a jejich trené-
ři netrpělivě čekali na sečtení a vyhlášení celkových výsledků. Nejlépe ze všech 
týmů skončil domácí tým Zbraslavi. Z celkového počtu pěti zápasů se hráčům 
podařilo všechny vyhrát. Zvláště v některých zápasech byla viditelná jejich převa-
ha. Toto tvrzení dokazují i skóre jednotlivých zápasů, která byla např. 7:0, či 8:0. 
Tým Zbraslavi vyhrál s celkovým počtem 15 získaných bodů. Na druhém místě se 
umístil, po rozhodujícím zápase s Ivančicemi, tým Říčan s celkovým počtem 10 
bodů. Třetí místo obsadil tým Velké Bíteše, který získal pouze o jeden bod méně 
než tým Říčan. Kromě vyhlášení nejlepších týmů byli oceněni také tři nejlepší 
střelci a nejlepší brankář celého turnaje. Nejlepším střelcem se stal hráč domácího 
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týmu Tomáš Petrčka s celkovým počtem 19 nastřílených gólů. Nejlepším gólma-
nem turnaje se stal opět hráč zbraslavského týmu Sebastian Štěpánek, který za 
celý turnaj inkasoval pouze jediný gól.
 Bohužel se turnaj neobešel bez zranění. Po nevinně vypadajícím kontaktu dvou 
hráčů, zůstal hráč Dolních Kounic ležet na podlaze. Byla mu poskytnuta odborná 
lékařská pomoc a s podezřením na otřes mozku byl odvezen do nemocnice. 
 Na závěr mi dovolte poděkovat všem organizátorům, kteří se podíleli na usku-
tečnění turnaje, jmenovitě paní starostce Janě Valové, panu ředili Petru Kroutilovi 
a paní Evě Kolegarové. Dále panu Lubomíru Petrčkovi, panu Milanu Křížovi  
a Karolíně Novotné. Poděkování patří též všem zúčastněným hráčům, jejich trené-
rům a všem divákům, kteří přijeli své týmy podpořit. Na závěr patří největší podě-
kování všem hráčům zbraslavského týmu a jejich trenéru panu Karlu Novotnému 
za jejich píli, bojovnost a krásné umístění. Přejeme jim mnoho úspěchů i do dal-
ších turnajů! 
 Sláva vítězům a čest poraženým!

Karolína Novotná

Turnaj v minitenise
 

V neděli 29. 12. 2019 se v nové sportovní hale konal dětský turnaj v minitenise, 
který pořádal trenér Jiří Kabát – TENISJERRY. Turnaje se zúčastnilo celkem 12 
hráček a hráčů, rozdělených do dvou skupin. Hrálo se systémem každý s každým 
ve skupině. Diváci mohli vidět řadu zajímavých a bojovných zápasů, nechybělo 
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napětí i emoce. Z vítězství v jednotlivých skupinách se radovali Eliška Černá  
a Tomáš Marek. Děkujeme vedení obce, vedení základní školy, rodičům a všem 
ostatním, kteří tuto akci podporovali a pomáhali nám.

Jiří Kabát

Z klubu seniorů 

Pravidelná setkávání seniorů probíhala v letošním roce od ledna do března. Poté 
byla činnost ukončena kvůli pandemii koronaviru. Účastnilo se ho pravidelně ko-
lem deseti žen. Celkem klub navštívilo nebo se účastnilo některé z akcí více jak 
čtyřicet seniorů ze Zbraslavi a okolí.
 Pro ty z Vás, kteří jste ještě o zbraslavském klubu neslyšeli, si dovolím shrnout, 
co je hlavní náplní pravidelných setkávání. Každé druhé a čtvrté pondělí v měsíci 
je pro seniory připravuji program na dvě hodiny dopoledne. Nejprve probíhá pro-
cvičování paměti, hraní různých slovních her, hledání slov na dané písmeno, opa-
kování slov a spousta dalších aktivit. Dále probíhá půlhodinové cvičení na židlích 
zaměřené na posílení, zpevnění i protažení svalů horních i dolních končetin, zad  
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a krku. Ke cvičení jsou využívány overbaly a masážní míčky. Vše je pro účastníky 
připraveno. Další velmi oblíbenou aktivitou je soutěž dvou skupin podle námětu 
známé televizní soutěže AZ kvíz. Otázky jsou kladeny z různých oblastí a odpoví-
dá na ně celý tým. Oblíbená témata jsou zvířata, příroda, zeměpis, lidské tělo, 
přísloví a pořekadla. V poslední půlhodině hrají senioři stolní deskové nebo karet-
ní hry, povídají si a vždy se dobře baví při šálku kávy nebo čaje. 
 Nepravidelnou aktivitou je zpívání lidových písní s použitím orfových nástrojů 
nebo boomwhackers. Adventní a vánoční tvoření bylo organizováno pro všechny 
věkové kategorie. Jarní tvoření se kvůli mimořádným opatřením bohužel nekonalo.
 Od září navštívilo klub několik hostů. Protože si senioři některé hosty v minu-
lých letech oblíbili, byli pozváni znovu. Opakované pozváni přijal pan Vladimír 
Matušek a vyprávěl o svých knihách s policejní a kriminalistickou tématikou. Dále 
pozvání přijala paní Jarmila Pospíšilová, která informovala a učila ženy, jak si 
mají ošetřovat ruce, rty a pleť a jak vybrat správný odstín make-up. Dalším hostem 
byla fyzioterapeutka Martina Souralová, která vyprávěla o vadách držení těla a jak 
předcházet bolestem zad a kloubů, jak správně sedět, stát a zvedat břemena, aby 
nedocházelo k deformacím a bolestem.
 Pro zájemce z řad seniorů proběhl kurz práce na počítači. Výuka probíhala na 
základní škole ve Zbraslavi od ledna do března. Zúčastnilo se ho celkem sedm 
seniorů; čtyři ženy a tři muži. Někteří si přinesli svůj notebook, aby se s ním nau-

16 HERALT

čili lépe pracovat. Pro ostatní byly připraveny počítače v počítačové učebně. Pra-
covali podle předlohy přes dataprojektor, který promítal vzor na plátno. Účastníci 
kurzu se seznámili se základy práce na počítači. Naučili se používat klávesnici, 
psát a upravovat dokumenty a vyhledávat na internetu. Byly seznámeni s aplikací 
pro objednávání a rezervace knih v místní knihovně. Naučili se psát emaily, odpo-
vídat na emaily, přiložit a odeslat přílohu. Dále se učili vkládat nové kontakty do 
adresáře, třídit doručenou a odeslanou poštu.
 V lednu byl, nejen pro seniory, organizován zájezd do Městského divadla Brno 
na představení Skleněný pokoj. Děj pojednává o historii brněnské vily Tugendhat. 
Na podzim bude organizován zájezd do Brna, jehož součástí bude mimo jiné také 
návštěva této vily. (Detaily k výletu naleznete na stránkách obce.)
 Po téměř tříměsíční pauze se senioři sešli v červnu u základní školy, aby si pro-
hlédli nově vybudované atletické hřiště, sportovní halu a zázemí. Bylo pro ně připra-
veno občerstvení a zázemí pro sdílení dojmů a postřehů z uplynulého období.
 Ráda bych pozvala i další zájemce na pravidelná setkávání. Doufejme, že bude-
me moci zahájit druhé pondělí v září. Dále bych ráda pozvala seniory na kurzy 
angličtiny. Věřte, že se studium jazyků lze začít v každém věku. Tempo a nároč-
nost bude vždy přizpůsobena aktuálním potřebám účastníků.
Pro více informací sledujte prosím webové stránky obce a vývěsku. 

Na setkání s Vámi se těší Bc. Helena Příhodová, lektorka a koordinátorka
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ZE ZBRASLAVSKÝCH ŠKOL A ŠKOLEK

Zbraslavská škola v roce 2019

Počet žáků ve škole od 1. září 2019 vzrostl ze 196 na 198. Do prvního ročníku bylo 
přijato 17 dětí. 
 Školní stravování je zajištěno ve vlastní kuchyni, kde vaříme obědy. Cena oběda 
se pohybuje podle věku od 21 Kč do 24 Kč. Každý žák navíc dostává zdarma jednou 
týdně dotované mléko a dotované ovoce v rámci projektu „Ovoce a mléko do škol“.
 Školní družina je zřízena pro žáky prvního stupně (z důvodů naplnění kapacity 
letos jen 1.–4. třída) a školní klub pro žáky, kteří odjíždí autobusem ve 13:10. 
Provozní doba družiny je od 11:10 do 16 hodin. Družina využívá prostor školy – 
žlutou učebnu a vlastní učebnu družiny. Po vybudování tělocvičny a hřiště se bude 
zřizovatel snažit vybudovat novou velkou místnosti nad spojovací chodbou k tělo-
cvičně. Je zde již, podle požadavků hasičů, vybudován únikový východ směrem  
k lesu. Samozřejmostí je, že v případě příznivého počasí družina využívá celý 
areál školy včetně venkovního ohrazeného hřiště a také pěkné okolí školy, které 
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připomíná spíš školu v přírodě. Cena za družinu je 150 Kč měsíčně. Škola má  
k dispozici deset kmenových učeben, z nichž 6 je vybaveno interaktivní tabulí  
a v ostatních jsou televizory s možností připojení k počítači. Kromě toho máme 
ještě učebnu se speciální nízkou interaktivní tabulí pro 1. stupeň, počítačovou učeb-
nu s 19 počítači a dílnu pro žáky s přípravnou a keramickou pecí. V celé škole je 
zajištěno připojení k WIFI tak, aby bylo možné kdekoliv a kdykoliv používat ve 
výuce internet. V roce 2014 se vybudovalo sociální zázemí tělocvičny (sprchy, WC 
a šatny) a v roce 2019 se otevřela pro žáky i širokou veřejnost nová sportovní hala. 
Nyní probíhají práce na úpravě okolí haly, které jsou spojeny s budováním víceúče-
lové hřiště s krátkou závodní dráhou a doskočištěm pro skok vysoký a daleký. Po 
dokončení těchto úprav se začne používat i workoutové hřiště, které je vybudované 
již od podzimu 2019. Proti asfaltovému hřišti se staví altán pro venkovní výuku. 
Všechny vyjmenované projekty budou dokončeny ještě v tomto školním roce.
 Ve škole učíme od 3. třídy jako hlavní jazyk angličtinu. Od 7. třídy mají žáci 
jako druhý povinný jazyk němčinu. Každý rok nabízíme také výuku ruštiny – o tu 
je ale zatím velmi malý zájem. Zvlášť nadaní žáci se pod vedením učitelů zúčast-
ňují různých soutěží – matematických, přírodovědných, uměleckých, sportovních, 
dějepisné, matematické a astronomické olympiády, ve kterých často dosahují vel-
mi dobrých výsledků srovnatelných i s víceletými gymnázii. 
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 V regionální přírodovědné soutěži získalo naše družstvo ve složení K. Buriano-
vá, P. Kříž, A. Polehlová a D. Černý pěkné třetí místo.
 Velká gratulace patří našim florbalistům pod vedením pana Karla Novotného. 
V prvním velkém turnaji v naší nové hale „O pohár paní starostky“ získali v těžké 
konkurenci dalších pěti týmů skvělé první místo. V pěti zápasech dostali jediný 
gól! lV soutěži „Já písnička“ získala Anna Strašáková a Michal Fojtík 1. místa ve 
svých kategoriích.
 Naši žáci – Václav Novák, David Nekuda a Eliška Jůzová reprezentovali naši 
školu na již 36. ročníku Želešické růže – tradičním přespolním běhu. Všichni tři se 
umístili velmi pěkně, naše škola se ani v tvrdé konkurenci dalších 27 škol a přes 
400 závodníků neztratila. Především pak Vašek Novák svým skvělým 5. místem 
ukázal, že je velký bojovník a určitě také příslib do dalšího ročníku.
 Rovněž nemáme problémy s uplatněním našich žáků – opět se naprostá většina 
jako každý rok dostala na vybrané střední školy, včetně gymnázií. 
 V rámci výuky pořádáme různé odborné exkurze (planetárium, návštěvy okol-
ních podniků a farem, exkurze do ZOO, technického muzea v Brně, do VIDy 
Brno). Letos jsme také zajistili pro žáky 2. stupně poznávací výlety do Bratislavy 
a do Prahy. Hodně se dále zaměřujeme na divadelní představení v Brně, případně 
využíváme možnost uspořádání akcí přímo ve Zbraslavi – ekologické programy, 
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hudební vystoupení, přírodovědné programy atd. Součástí výuky je i plavecký 
výcvik. Úspěšnou a dlouholetou spolupráci máme s Ing. Hertlem při obnově 
„Motýlí stráně“ u lavek.
 Pro lepší využití volného času žáků je na škole spousta kroužků, které vedou 
profesionální instruktoři. Seznam kroužků najdete na https://www.zszbraslav.cz/
clanky/krouzky/krouzky-na-nasi-skole---2019-2020.html.
 Přímo ve škole máme pobočku ZUŠ Rosice. Pan učitel Jaroslav Beer vyučuje 
hru na flétnu, akordeon, klavír a klávesy.
 Pokud chcete o škole vědět více, navštivte naše internetové stránky: 
www.zszbraslav.cz, které jsou pravidelně aktualizovány, nebo nám napište na 
zs_zbraslav@volny.cz, případně po domluvě přijďte za námi do školy.

RNDr. Petr Kroutil, ředitel školy

Změna ve vedení základní školy

Po osmnácti letech jsem se zcela dobrovolně rozhodl, že k 31. červenci 2020 skon-
čím ve funkci ředitele školy. A to i přesto, že jsme s ostatními zaměstnanci tvořili 
dobrý kolektiv. Mým nástupcem bude od 1. srpna 2020 Mgr. Miroslav Báňa, který 
zvítězil v konkurzu konaném 22. června 2020. 
 Abyste si udělali představu, kdo všechno byl ředitelem zbraslavské školy a jak 
dlouho jaký ředitel vydržel, připravil jsem malý přehled:

Ředitel působil od do celkem roků
Václav Medek  1753 1791 38
František Hrab 1800 1801 1
Josef Hladký  1801 1822 21
František Bezstarosti  1822 1831 9
Ignát Bezstarosti  1831 1862 31
Václav Čech  1862 1896 34
Filip Tesař  1897 1910 13
Alois Matějka  1910 1911 1
Arnošt Šeha  1911 1922 11
František Bílek 1922 1936 14
Josef Šlapal  1936 1940 4
Josef Šlapal 1945 1950 5
Josef Vala  1951 1952 1
Jaroslav Klimeš 1952 1962 10
Josef Šubrt 1962 1970 8
Josef Černohlávek  1970 1984 14
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Jarmila Hložková 1984 1990 6
Ladislav Vaverka 1990 2002 12
Petr Kroutil 2002 2020 18

Tímto chci poděkovat představitelům obce, především bývalému panu starostovi 
Karlu Brymovi a paní starostce Ing. Janě Valové, za velmi dobrou spolupráci a za 
vybudování krásného moderního školního areálu. Ten nám podle mě mohou závi-
dět i daleko větší obce.
 Novému panu řediteli přeji hodně úspěšných let v této, ne zrovna lehké funkci.

RNDr. Petr Kroutil

Mateřská škola Zbraslav ve školním roce 2019/2020 

Třída „Motýlci“
Tato třída je heterogenní a v letošním roce ji navštěvuje celkem 25 dětí ve věku od 
3 do 5 let. 
Složení třídy:  18 chlapců a 7 dívek
Učitelky:  Božena Burešová – obor předškolní a mimoškolní pedagogika 
  Marcela Strížová – obor předškolní a mimoškolní pedagogika
Provoz třídy:  od 6.30 hod.–16.00 hod.
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Pro snadnější adaptaci nových dětí nás v letošním roce provází plyšová hračka  
a maňásek krteček, který jim umožní rychleji zvládnout odloučení od rodičů  
a zvyknout si v novém prostředí. První týdenní plán v září se jmenoval „S krteč-
kem hurá do školky“. Děti mají k dispozici nové knihy a didaktické hry s tímto 
oblíbeným hrdinou.
 V rámci projektu „Celé Česko čte dětem“ k nám každý měsíc do třídy chodí 
pohádková babička. Přečte dětem pohádku, kterou s nimi posléze rozebere. Děti 
odpovídají na kladené otázky a domů dostanou také jednu pohádku, kterou si  
s rodiči večer přečtou. Druhý den si o tom s nimi povídáme. Snažíme se v dě-
tech, ale také v rodičích, vzbudit větší zájem o předčítání v domácím prostředí. 
Zájem dětí o knihy má důležitý význam pro další rozvoj dítěte. 
 Děkujeme touto cestou všem babičkám našich dětí, které k nám pravidelně  
a opakovaně rády chodí. 
 I v letošním roce jsme se zase zapojili do celorepublikového projektu, České 
obce sokolské „Svět nekončí za vrátky, cvičíme se zvířátky“. Děti mají k dispo-
zici sešitky s úkoly a během celého roku je plní. Jedná se o jednoduché cviky, 
které za pomoci svých učitelek zvládnou.
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Průběh školního roku 2019/2020 v 1. pololetí

13. 9. 2019 
Seznamovací party na školní zahradě MŠ. Děti se předvedly svým rodičům a pra-
rodičům krátkým vystoupením, aby se navzájem všichni lépe poznali. 

9. 10. 2019 
Divadlo „Paravánek“ z Brna zahrálo dětem v MŠ pohádku „O Palečkovi“

10. 10. 2019
Dopolední výlet do „ZOO koutku“ v Náměšti nad Oslavou. Děti si prohlédly 
spoustu zvířátek, měly i možnost některé nakrmit.

4. 11. 2019
Do MŠ přijela lektorka z projektu „Zdravík dětem“ a seznámila děti prostřednic-
tvím výukového programu „Zvířátka z kouzelného lesa“ z domácími i lesními 
zvířátky.

4. 12. 2019
V MŠ nás navštívil Mikuláš, čert a anděl. Děti zazpívaly písničky, zatancovaly 
taneček a každé dítě si odneslo domů za odměnu balíček. 
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6. 12. 2019 
Na školní zahradě MŠ se konala již tradiční akce „Vypouštění balónků s přáním 
„Ježíškovi“. Děti rodičům předvedly čertovský taneček a společně si vypustily 
balónky s přáníčky, které si nachystaly pro Ježíška.

17. 12. 2019
V kulturním domě proběhla vánoční besídka. Děti vystoupily s krátkým kulturním 
programem pro rodiče. Po skončení představení, se přesunuli všichni do tříd  
a poseděli společně u cukroví. Snažili se tak nasáknout trošku sváteční atmosféru 
před Vánocemi.

18. 12. 2019
Děti v MŠ měly vánoční nadílku. Ve třídě měly stromeček a pod ním spoustu 
dárků.

Průběh školního roku 2019/2020 v 2. pololetí

29. 1. 2020
Dopolední výlet do „Modelového světa“ v Brně. Děti měly možnost prohlédnout 
si modelové kolejiště, zajezdit si s vláčky a pohrát s autodráhou a Tomovými ma-
šinkami.

11. 2. 2020 
MŠ navštívila paní lektorka z Malé technické univerzity v Brně s výukovou lekcí 
„Stavitelé měst“. Děti si stavěly z lego kostiček města podle plánů a také podle své 
fantazie.

28. 2. 2020 
Karneval v MŠ. Děti chodily od rána v karnevalových kostýmech, plnily různé 
úkoly a tancovaly.

29. 4. 2020 Dopolední výlet na „Kozí farmu“ v Ratibořicích.
7. 5. 2020 Dopravní hřiště.
13. 5. 2020 Den matek – v kulturním domě.
29. 5. 2020 Piškotéka – na školní zahradě MŠ.
11. 6. 2020 Dopolední výlet do „Duhového světa“ Permonium v Oslavanech.

Božena Burešová, Marcela Strížová
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Co nabízí učitelky dětem ve třídě Soviček  
ve školním roce 2019/2020

Když navštívíte v letošním školním roce třídu Soviček, setkáte se v ní s 24 dětmi 
z obcí Zbraslav, Stanoviště, Újezd u Rosic a Hluboké. Učitelky Denisa Crlíková  
a Ivana Crlíková pro děti připravily několik nových a zajímavých projektů. Zcela 
novým projektem v oblasti environmentálního vzdělávání je mezinárodní pro-
gram, „Les ve škole“.

DLOUHODOBÝ PROJEKT – LES VE ŠKOLE (září 2019–červen 2020)
 

Třída soviček je zapojená do mezinárodního programu 
Les ve škole. V jeho rámci nás čeká roční projekt, jehož 
průvodci jsou ponožky. Podnikneme výpravy do lesa  
v různých ročních obdobích, ponožky pokaždé dětem 
připraví různé úkoly a hry. Po návratu do MŠ si děti 
znovu své zážitky z lesa připomenou. Projekt je dlouho-
dobý mezinárodní program, do kterého je zapojeno oko-
lo 7300 škol z 26 zemí světa. Program Les ve škole pro 
ZŠ a MŠ v České republice koordinuje TEREZA. ZŠ  
a MŠ vede k tomu, aby své žáky učili o lese přímo  
v lese, a to pomocí pozorování a prožitků. Samotnou 

výuku na školách realizují přímo pedagogové podle připravených metodik, které 
jsou v souladu s RVP a v duchu „školy hrou“ a aktivního učení.
 Roční plán je vytvořen pro průběžnou práci během celého školního roku. Cílem 
projektu je dokázat vnímat les všemi smysly, rozpoznat rozdíly ročních obdobích 
v lese, cítit se v lese dobře, bezpečně, při pobytu v lese respektovat lesní prostředí 
i jeho obyvatelé, vzájemná domluva a práce ve skupinkách i jako jednotlivec.
 Děti zjistí, že les může být fajn místo na hraní, kde se mohou cítit bezpečně. 
Taky si všimnou, že nejsou v lese samy, a že je dobré brát ohledy na jeho obyva-
tele. Děti budou les zkoumat očima, poslouchat jej, ohmatávat, ochutnávat i vonět 
k němu. To všechno s báječnými ponožkovými průvodci :).

Denisa Crlíková

Budování přírodní zahrady a její využití 

Nabídku vzdělávacích činností zaměřených na les, lesní faunu a flóru doplňují 
nově instalované edukační panely na školní zahradě. Dotace na proměnu školní 
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zahrady na prostor vhodný pro venkovní výuku a posílení kontaktu dětí s přírodou 
byla získaná v Národním programu Životní prostředí – Výzva Přírodní zahrady. 
Na zahradě mají děti možnost nově zkoušet na dendrofonu odlišnost zvuku dřevin, 
na věži poznání hledají, např. ke kterému zvířeti patří stopa, určují a pojmenová-
vají zvířata, stromy, atd. Na dřevěném panelu bludiště děti mění 5 sad tabulek po 
8 destičkách, na kterých objevují, kde nebo co ke komu patří, např. dospělé zvíře/
mládě, zvíře/pobytová stopa, list/plod, stopu/zvíře nebo živočicha a jeho základní 
potravu. V prostorách zahrady děti najdou hmyzí hotel a ptačí budku. Oříšky  
a semínka sypou do krmítek pro ptáčky a veverky. Během svých her děti využíva-
jí i hmatový chodník. Žasnou, nad přenosem svého hlasu prvkem zvaným šeptan-
da. Postupně je zahrada osazována okrasnými dřevinami, ovocnými stromy a keři. 
 V rámci realizace projektu Kolegiální podpory v síti Mrkvička, Lipka (jako 
partner SSEV Pavučina) jsme s dětmi zbudovaly dva vyvýšené záhonky. S ohle-
dem na roční období osazují sazenicemi zeleniny, semínky bylinek nebo květina-
mi. Počet vyvýšených záhonků se rozrostl o další dva (v rámci projektu přírodní 
zahrady) a tak mají děti pro své pěstitelské pokusy více prostoru. Děti loni neje-
nom sázely, ale i sklízely úrodu – ředkvičky, kedlubny, salát i rajčata. Na letošní 
sázení sazenic si musí děti ještě počkat. Snažíme se propojovat jednotlivé činnosti 
a projekty, tak, aby postupně vznikal dlouhodobý projekt, který bude čerpat ze 
všeho, co mateřská škola dětem nabízí a vytvářet tak stále se vyvíjecí produkt 
obohacující děti o stále nové a zajímavé činnosti. 
 Nové informace o tom, jak můžou „malí“ pomáhat přírodě získaly učitelky této 
třídy i z materiálů připravených v rámci projektu Kids for Eco-Action. Jedná se 
o metodiku a knihu Dobrodružství Toly, Poly a Rošťáka. Jednalo se o krátko-
dobý projekt pro pedagogy v období 12/2019 – 02/2020.

Recyklohraní 

Vědomosti o tom, jak přírodě pomáhat a neškodit si děti prohlubují v dalším roč-
níku Recyklohraní. Na podzim byl vyhlášen první úkol ve spolupráci se společ-
nostmi ASEKOL, ECOBAT a ELEKTROWIN. 
 Prvním úkolem pro děti bylo vytvořit RECYKLAČNÍ ZPRAVODAJ. Kluci  
a holky se tak stali redaktory, grafiky vlastního školního zpravodaje zaměřeného 
na ochranu životního prostředí. Zpravodaj mohl být v papírové podobě. Jedinou 
podmínkou bylo, aby se alespoň polovina jeho obsahu věnovala třídění drobného 
elektra anebo baterií.
 Cílem úkolu bylo zábavnou formu zapojit děti do osvěty pro třídění a recyklaci 
elektrozařízení a baterií. Děti pracovaly v malých skupinkách a vytvářely koláže, ze 
kterých postupně vznikaly jednotlivé Zpravodaje, které získaly plný počet bodů.
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Hlavní roli v druhém osvětovém úkolu měl červený venkovní kontejner na zpětný 
odběr vysloužilých elektrospotřebičů a baterií. Na pomoc jsme si přizvali známé 
pohádkové postavy Dlouhého, Širokého a Bystrozrakého. Děti kreslily, malovaly 
a prozkoumávaly okolí školy i svého bydliště.
 Cílem bylo, aby si děti připomenuly, co vše patří do této sběrné nádoby a kde 
ve svém okolí najdou. Mohly si také vymyslet pohádkový příběh, který si ve ško-
le či školce společně zahrály. Hledání červeného kontejneru byl pro děti oříšek, 
protože ve svých obcích žádný nenašly. 
 Plnění třetího úkolu na děti ještě čeká. Cílem bude vymyslet a navrhnout zlep-
šováky, které podpoří třídění a recyklaci baterií. 

Navazování a budování mezigeneračních vztahů
 

Celé Česko čte dětem – projekt  
„Babička a dědeček do školky“.
V loňském školním roce jsme se s dětmi zapojily do 
projektu „Ježíškova vnoučata“. V letošním roce jsme 
se rozhodli, využít v programu Celé Česko čte dětem 
projekt, který spojuje tři generace – „Babička a dě-
deček do školky“. Proč vznikl projekt BABIČKA  
A DĚDEČEK DO ŠKOLKY? 

• PROTOŽE dnešní děti vyrůstají v jazykově nepodnětném prostředí.  
 Rodiče s nimi stále méně rozmlouvají a čtou. Kontakt s živým slovem 
 vytlačila obrazovka počítače, tabletu, mobilu či televize, jejímž nástrojem není 
 jazyk, ale obraz. 

• PROTOŽE na základě studie PISA z roku 2009 je čtenářská gramotnost  
 u mladých lidí v ČR podprůměrná ve srovnání s výsledky jiných zemí. 

• PROTOŽE propojuje seniory, děti i rodiče. Senior navštěvuje MŠ a čte dětem. 
 Poté se rozloučí dárkem, kterým je tištěná pohádka. Děti si ji odnesou domů  
 a rodiče jim ji přečtou. Další den si senioři s dětmi o pohádce povídají. 

• PROTOŽE podíl seniorů ve společnosti se rapidně zvyšuje –  
 proto je velmi důležitá mezigenerační solidarita. 

• PROTOŽE organizátoři chtěli přispět k zakotvení dobrovolnictví  
 jako přirozené součásti občanského života. 
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Zapojení cílových skupin do realizace projektu: 
• děti v MŠ – vybrané třídě v MŠ se pravidelně předčítá 
• rodiče dětí z MŠ – čtou dětem každý den pohádku za „domácí úkol“ 
• senioři 55+ – pravidelně navštěvují MŠ a čtou dětem pohádky a povídají si 

Do ověřovacího programu pro letošní školní rok, jsme se sice přihlásili, ale naše 
mateřská škola vybrána nebyla. Letošní ověřování probíhá v městských školkách. 
Nicméně, materiály a metodiku určené pro program jsme získali a můžeme je vy-
užívat podle svých potřeb. Nejsme zavázáni se striktně držet daných pokynů, co se 
organizace týče. Návštěvy babičky a dědečka plánujeme tak, aby zapadalo do 
vzdělávacího rámce daného tématu a nebylo nahodilé.
 Do třídy Soviček chodí předčítat babičky paní Horníčková a paní Svobodová  
a dědeček pan Večeřa. 
 Děkujeme za čas strávený s námi ve třídě, za ochotu a možnost zažívat  
i věci ve školce netradiční. 
 Předčítání v měsíci únoru a březnu propojilo střednědobý vzdělávací plán  
s názvem Putování vesmírem. Během projektu děti cestovaly vesmírem. Společně 
tvořily jednotlivé planety sluneční soustavy. Malovaly maketu rakety, která čeká 
na složení. Adepti na kosmonauty splnili skoro všechny úkoly potřebné na získání 
„kosmonautského průkazu“. Bohužel plánovaný start rakety do vesmíru jsme mu-
seli zatím odložit. Děti o něj nepřijdou. Nedokončené aktivity i skafandry budou 
čekat na děti, než se opět vrátí do své třídy. 
 Předčítáním návštěvy babiček a dědečků ve školce nekončí. Ke svátku Dne 
seniorů děti připravily sladké dárečky, které byly rozdávány v kulturním domě při 
příležitosti jejich svátku. 
 Setkáváme se na zahradních párty – na seznamovací v měsíci 27. 9. 2019, 
6. prosince na vypouštění balónků Ježíškovi, na vánočním večírku 17. 12. 2019 
v kulturním domě i ve školce a na květnové „piškotéce“ (29. 5. 2020). 
 Členy Klubu seniorů jsem pozvali 9. 12. 2019 do „pekla“. Třída plná čertů  
a čertic v čele s Luciferem a Luciferkou předvedli seniorům nefalšovaný čertí rej.
 Pro další společné setkání v mateřské škole, jsme plánovali využít soutěž 
Zdravé 5, jejíž zadání zní: Udělej radost zdravou svačinkou. Babičky a dě-
dečky jsme plánovali pozvat na ochutnávku. Jak řekl Martínek: „Budeme si 
hrát na MasterChefa“. Mohli bychom. Rodinné recepty už začaly děti nosit do 
školky. Kuchařské chuť, zástěry a čepice máme. Co nám nepřeje si současná situ-
ace. Budeme se snažit, aby i o tuto zajímavou akci děti nepřišly. 
 Zdravá 5 je unikátní celorepublikový vzdělávací program pro základní i mateřské 
školy, který je zaměřený na zdravý životní styl, především v oblasti zdravé stravy.
V rámci vzdělávacího projektu Zdravá 5 je pro pedagogy mateřských a základních 
škol organizován čtyřhodinový metodický seminář. Po jeho absolvování jsme zís-
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kali velice zajímavé didaktické pomůcky pro děti. Vzdělávací program Zdravá 5 
je realizován Nadačním fondem Albert. 
 Třídní projekt, který jsme s dětmi realizovali, jsme obohatili o návštěvu lektor-
ky (13. 11. 2019) z neziskové organizace ZkusToZdrave.cz. V rámci projektu 
Zdraví dětem si pro naše předškoláky připravila zábavné dopoledne plné pohádek 
a krátkých pohybových her. Vše bylo zaměřeno na boj s dětskou obezitou a na 
oblast zdravého životního stylu.
 Děti hravou formou získaly poznatky o tom, které potraviny jsou pro naše zdra-
ví důležité, že některé získáváme od zvířátek a jiné vyrostou na poli, v sadech nebo 
na zahradě. Se Zdravíkem, Jedlíkem a zvířátky si děti zacvičily, zahrály pohybové 
hry a také zarecitovaly básničku. Složit z půlených obrázků zvířátka nebo nakres-
lené obaly od zdravých potravin zvládli všichni. Za odměnu si děti domů odnesly 
omalovánku a diplom.

Denisa Crlíková, Mgr. Ivana Crlíková

Poděkování

Děkuji rodičům, prarodičům, spoluobčanům a sponzorům (JV – Ekos spol. s r.o., 
Lubosed s.r.o., Senergos, a.s., STRA spol. s r.o), díky nimž můžeme obohatit 
vzdělávací nabídku dětem o nové didaktické pomůcky, hračky i nevšední zážitky. 
Jménem dětí děkuji za návštěvu Mikuláše (pan P. Sochor), oblíbeného čerta (pan 
M. Zlámal) a milého andílka (paní B. Zlámalová), za příjemnou atmosféru na 
společném vánočním večírku na kulturním domě. 

Zápis do Mateřské školy Zbraslav se bude konat v sobotu dne 2. 5. 2020  
v době od 14–16 hodin. Bližší informace na ms-zbraslav@volny.cz. 

Mgr. Ivana Crlíková

FK ZBRASLAV, z.s. 

Sezóna 2018/2019 – jaro 2019
Hráči A – mužstva na podzim 2018 ochutnali atmosféru v 1.A třídě a kvalitními 
výsledky se umístili uprostřed tabulky. Předsevzetí a vytčený cíl pro jaro 2019 se 
opravdu realizoval, což mužstvo prokázalo svými výsledky. Navíc se chytili kano-
nýři mužstva a tak SK Žebětín obdržel ve Zbraslavi 5 gólů, Slatina 7 gólů  
a v Miroslavi uhrálo A – mužstvo rekordní výsledek , když domácí deklasovali 
9:1. Také zastávecká Čechie odjížděla s debaklem 4:1. Překvapením bylo i vítěz-
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ství mužstva v Dobšicích, kde se nevyhrává a přesto si hoši odvezli 3 body za 
skóre 2:0. Na podzim i na jaře sehrálo A – mužstvo vyrovnané utkání s FK Kunštát 
po remízách 1:1 a 2:2. Svým kolektivním bojovným výkonem tak nakonec posko-
čili z podzimního 8.místa na krásné 5.místo v závěrečné tabulce, kde před nimi 
skončila mužstva Rajhradic, Dobšic a Kunštátu( byl pouze o 1 bod lepší) a suve-
rénní vítěz SK Líšeň B, který si tak vybojoval postup do vyšší třídy. FK Zbraslav 
tak nechala za sebou i rivala Čechii Zastávku. 
 Závěrečná bilance byla tedy 13 výher, 4 remízy a 9 proher, při počtu bodů 43  
a skóre 67:42. O korunu krále střelců se podělili hned dva hráči, a to Adam Koží-
šek a Martin Sítař, oba vsítili 17 gólů.
 O tom, že kvalitní fotbal přitahuje diváky do ochozů svědčí fakt, že domácí 
utkání v sezóně 2018/2019 navštívilo celkem 2255 diváků. Nejvyšší návštěva 250 
diváků byla na utkání s favoritem 1.A třídy mužstvem SK Líšeň B. 

Hráči B – mužstva uhájili ve III. třídě střed tabulky a skončili na 8.místě s 35 
body a skóre 50:63 při 11 výhrách, 2 remízách a 13 prohrách. Do čela střelců se 
probojoval kanonýr David Navrátil, který vsítil 14 gólů. Podzimní král střelců, Jan 
Kožnar, zůstal druhý s 11 vstřelenými góly. Sezóna ukázala, jak je potřebná vzá-
jemná spolupráce hráčů A a B mužstva.
 Nelehkou úlohu měli ve své třídě starší žáci, kteří jako podobně mužstva z Těšan  
a Hrušovan nestačili fyzicky na vyspělejší soupeře a skončili na posledním místě 
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okresního přeboru. Největší prohru utrpěli s favoritem soutěže mužstvem Vojkovic  
a to v poměru 19:0. Nejlepší střelec starších žáků byl Jakub Modl s 6 vstřelenými góly.
 Velkou radost udělali rodičům i svým příznivcům mladší žáci, kteří po jarním 
finiši se propracovali na krásné 2.místo v závěrečné tabulce. Získali celkem 42 
bodů za 14 výher a 6 proher, pří skóre 86:43. Skoro polovinu vstřelených gólů 
zařídil ostrostřelec Petr Bureš, který soupeřovu branku trefil 37krát. Poděkování si 
zaslouží celé mužstvo, včetně trenéra Luboše Petrčky. 

Starší i mladší přípravka řeší přístup k zápasům dle hesla „fotbal hrou“. Už dnes 
je mezi těmito nejmenšími vidět řada talentů, kteří, pokud u tohoto sportu zůsta-
nou, mohou doplnit řady mladších a posléze starších žáků.
 U starší přípravky nejlépe střílel Štěpán Kroutil, který dal 13 gólů. U mladší 
přípravky bylo střelců několik – Matěj Modl s 19 góly, Matěj Maštalíř se 17 góly 
a Maxmilián Tomek s 15 góly. Mezi kluky se neztratila ani Natálie Sítařová, která 
soupeřovu branku trefila 7krát.

Sezóna 2019/2020 – podzim 2019
Vedení FK Zbraslav přihlásilo do sezóny 2019/2020 celkem 5 mužstev. Do kraj-
ské soutěže 1.A třídy A– mužstvo, do okresních soutěží B – mužstvo do III. třídy, 
starší žáky do okresního přeboru, starší přípravku do III. třídy a mladší přípravka 
byla rozlosována do skupiny D.
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Protože v uplynulé sezóně skončilo mužstvo Sokolu Ketkovice na posledním se-
stupovém místě a hrozilo, že se již v Ketkovicích fotbal hrát nebude, došlo k do-
hodě vedení FK Zbraslav se zástupci hráčů z Ketkovic, že vznikne společné muž-
stvo hrající pod názvem FK Zbraslav B, do něhož budou zařazeni hráči z Ketkovic, 
kteří o tuto variantu projevili zájem. Polovina soutěžních utkání by se potom moh-
la hrát na hřišti v Ketkovicích.

Krajský pohár
Do 2.předkola krajského poháru určil los již tradičního soupeře mužstvo FC Ve-
verská Bítýška. Tentokrát se utkání hrálo na hřišti ve Zbraslavi a domácí FK hosty 
převálcovali po výsledku 7:0. V 1.kole poháru na hřiště FK zavítal podstatně sil-
nější soupeř, mužstvo FC Kuřim, které zvítězilo 3:0 a postoupilo do dalších kol. 
Tento soupeř se potom probojoval přes Moravskou Slávii do čtvrtfinále krajského 
poháru.
 Řada „odborníků“ a teoretiků předpovídala, že druhý rok ve vyšší třídě už ne-
bude pro hochy z FK Zbraslav tak úspěšný jako první rok, kdy postoupili z 1.B 
třídy. Tyto teorie mužstvo pod vedením trenéra Radka Chmelíčka a nového ve-
doucího mužstva Ing. Petra Nováčka jednoznačně vyvrátilo. Celý podzim muž-
stvo bojovalo o první místo v tabulce spolu s FK Kunštátem. Byl to dosud největ-
ší úspěch v dějinách zbraslavského fotbalu.
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O tom svědčí i následující výsledky:

FK Zbraslav – Slovan Brno 3:2 Viktoria Želešice – FK Zbraslav 1:3,
Čechie Zastávka – FK Zbraslav 1:1 FK Zbraslav – RAFK Rajhrad 7:2,
SK Šlapanice – FK Zbraslav 1:6 FK Zbraslav – AFK Tišnov 2:2,
SK Vojkovice – FK Zbraslav 1:2 FK Zbraslav – FC Soběšice 3:2,
Sokol Dobšice – FK Zbraslav 0:3 FK Zbraslav – SK Žebětín 3:1,
FK Kunštát – FK Zbraslav 6:0 FK Zbraslav – TJ Novosedly 2:2
SK Slatina – FK Zbraslav 1:2.

V boji o první místo v tabulce před návštěvou 243 diváků podlehlo A-mužstvo 
rychlejšímu a lépe střílejícímu mužstvu z Kunštátu 6:0. Byla to jediná prohra za 
celou podzimní část soutěže. Celková bilance byla tedy 9 výher, tři remízy a jedna 
prohra při zisku 30 bodů a skóre 37:22. S odstupem 5 bodů zůstala na 3.místě 
Čechie Zastávka, další mužstva ztrácí na FK Zbraslav 8 a více bodů. 
 Nejlepší střelci podzimu jsou Martin Sítař s 12 góly a Adam Kožíšek s 11 góly. 
Na domácí utkání přišlo celkem 722 diváků, nižší počet ke konci sezóny byl ovliv-
něn také nepříznivým počasím. Tak jako na podzim, tak i na jaře mohou hráči 
očekávat podporu svých příznivců a fandů, kteří v hojném počtu doprovází muž-
stvo i na venkovní utkání. Věřím, že své věrné fandy nezklamou.
 Na závěr bych chtěl představit jmenovitě kádr A – mužstva, aby i čtenáři, kteří 
nezavítají do sportovního areálu na Březině znali hochy, kteří Zbraslav úspěšně 
reprezentují na krajské úrovni. 
 Jsou to :
Jan Kaláb, Roman Dufek, Miroslav Buchta, Jan Vít, Jan Sedlák, Marek Vít, Marek 
Touška, Jakub Mareček, Jakub Havlásek, Adam Kožíšek a Martin Sítař. 
Nesmíme zapomenout ani na Davida Navrátila, Jana Andrlíka, Jakuba Toušku, 
Davida Podlahu , Jana Kožnara, Radima Jurču a Jaroslava Střechu. 

Okresní pohár
Ani tentokrát se nepovedlo B – mužstvu přejít přes 1.předkolo okresního poháru, 
když na hřišti v Ketkovicích prohrálo vysoko s B mužstvem Ivančic poměrem 0:7.
Nově sestavené B – mužstvo ( několik hráčů odešlo, přišli hráči z Ketkovic) pod 
vedením trenéra Vladimíra Mohelského a vedoucího mužstva Zdeňka Krejčího 
nepředvedlo na podzim takové výsledky, které by se od mužstva III. třídy daly 
očekávat. Objevovaly se opět staré bolesti rezervního mužstva – nízká účast na 
trénincích, malý počet hráčů připravených pro mistrovská utkání. Slabá byla i ná-
vštěvnost diváků při domácích utkáních v Ketkovicích. To vše se promítlo v po-
stavení v konečné tabulce, kde B – mužstvo obsadilo nelichotivé 13. místo s 10 
body při 3 výhrách, jedné remízy a 9 prohrách se skórem 23:40. Nejlepší střelec 
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mužstva je David Podlaha se 4 góly.Věřím, že na jaře nastane obrat k lepšímu, aby 
B – mužstvo FK Zbraslav nemuselo bojovat o udržení ve III. třídě.
 Oproti minulé sezóně se kvalita mužstva starších žáků a tím i hra podstatně 
zlepšila. Dokazuje to také umístění na 7.místě podzimní tabulky se ziskem 15 
bodů při 5 výhrách a 6 prohrách se skórem 39:39. 
 Nejlepší střelci starších žáků byli Petr Bureš s 15 góly a Jakub Klištinec, který 
soupeřům vstřelil 10 gólů. S podzimními výsledky byl spokojen také trenér Luboš 
Petrčka.
 Starší přípravka pod vedením Jarka Modla a Milana Majera sehrála celkem 9 
utkání, z toho jedno vítězné a 8 skončilo porážkou. U starší přípravky nejlépe střílel 
Ondřej Volavka s 12 góly, Sebastián Špánek s 8 góly a Matěj Modl se 7 góly.
 Také mladší přípravka sehrála 9 utkání, z toho 3 vítězná, 1 remíza a 5 proher. 
Nejlepší střelec mladší přípravky je Filip Smutný se 13 góly, dále Milan Šimeček 
a Vladimír Burian s 10 góly. Neztratila se ani děvčata, když Tereza Žáková nastří-
lela 6 gólů a Natálie Sítařová se trefila 4krát. Výčet gólů by mohl být lepší, ale  
u vyhraného utkání FK Zbraslav – FC Slovan Rosice, kde mladší přípravka vyso-
ko vyhrála 18:3 nejsou uvedeni střelci branek. Mladší přípravku trénují Martin 
Žák a Ladislav Burian. 
 Martin Sítař a Martin Žák úspěšně obhájili trenérskou licenci „C“ pro další roky.

Silvestrovský fotbálek
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Fotbalové loučení se starým rokem se koná vždy na Silvestra dopoledne, kdy na 
horní hrací plochu vyběhne směska z A i B mužstva a starých pánů, pravidelně si 
přijde zahrát i Zuzka Řezáčová, kterou někteří obránci soupeřů jen těžko stíhají. 
Holt mládí! Silvestrovský fotbálek 2019 byl zároveň i oslavou velmi úspěšné se-
zóny A – mužstva v 1.A třídě Jm KFS.
 Od Nového roku již mohou členové FK Zbraslav využívat k tréninkům nově 
otevřenou sportovní halu u budovy Základní školy.

Kulturní akce
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Již tradičně poslední dubnový večer je věnován upálení čarodějnice. Tento akt  
s nadšením sledují malí i velcí, kteří se na horní hřiště FK v hojném počtu dostaví. 
Dobrou náladu zajišťuje muzikou i zpěvem skupina Bobrmen.

V sobotu 15. června 2019 se v celém sportovním areálu na Březině uskutečnil 
hudební, rodinný a sportovní festival FEST 2019. Nejdříve proběhlo přátelské 
utkání legend SK Třebechovice a FK Zbraslav, následovalo mistrovské utkání 1.A 
třídy mezi domácí FK a budoucím vítězem této třídy mužstvem SK Líšeň B. Pro 
děti i dospělé byly zajištěny různé atrakce, samozřejmě bylo návštěvníkům nabíd-
nuto bohaté občerstvení. Vyvrcholením hudebního odpoledne a večera bylo vy-
stoupení Petra Bendeho a jeho kapely, která slavila 15. narozeniny.Velké poděko-
vání patří všem sponzorům a pořadatelům, kteří udělali maximum pro zabez- 
pečení zdařilého průběhu celého FESTu. Je škoda, že tato snaha nebyla odměněna 
větším zájmem návštěvníků, zejména z řad místních obyvatel. 

Tradiční sportovní ples se uskutečnil v sále Kulturního domu ve Zbraslavi 8.úno-
ra 2020. Ples měl dobrou úroveň, o náladu v sále se starala Malá Doubravěnka  
a Melody Music. Přítomné diváky roztleskalo temperamentní vystoupení děvčat 
pod vedením paní Tryhukové.
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Různé
Pracovníci technických služeb obce odstranili již nevyhovující dřevěný plot u hři-
ště a nahradili jej oplocením drátěným. Dále osadili na fasádě kabin 2 nová okna. 
Větší okno bude součástí nové hlasatelny. Menší okno zlepší větrání u sprch pro  
A a B mužstvo.
 Členové FK provedli na jaře a na podzim v obci sběr železného šrotu, aby zís-
kanými prostředky posílili provozní účet klubu.

Zavirované jaro 2020
Dne 7. dubna 2020 rozhodl VV FAČR , že veškeré mistrovské a pohárové amatér-
ské soutěže se plošně na celém území ČR ukončují ke dni 8. dubna 2020. Konečné 
pořadí zůstává v platnosti podle stavu ke dni 8. dubna 2020. Žádné kluby nepostu-
pují a také nesestupují.
 Nastalo dlouhé období očekávání, kdy a jakým způsobem se opět na našich 
hřištích fotbal objeví. Samozřejmě, že vydaná mimořádná opatření nezasáhla je-
nom fotbal, ale celou naši společnost.
 Ukončení soutěží znamenalo, že A-mužstvo FK Zbraslav dosáhlo zatím na nej-
vyšší stupínek ve své kariéře, což je 2. místo v krajské soutěži 1.A třídy JmK. 
Naopak B – mužstvo se tímto rozhodnutím zachránilo od možného sestupu do  
IV. třídy. V rámci pomalého rozvolňování se hráči postupně zapojili do přípravy 
na novou soutěž a soutěžní přestávky využili k sehrání „turnaje tří okresů“mezi 
mužstvy Čechie Zastávka, Rapotic, Velké Bíteše B a FK Zbraslav.
 Pro soutěžní ročník 2020/2021 přihlásil FK Zbraslav 5 mužstev: A – mužstvo 
do 1.A třídy JmK, B – mužstvo do III. třídy okresu Brno-venkov, starší žáky do 
OP, mladší žáky do OP a starší přípravku do III. třídy okresu. Zatím zůstává ote-
vřená otázka přihlášení mužstva dorostu.
 Musíme být optimisty a věřit tomu, že jaro 2020 bylo mimořádné a situace se 
už v budoucnu nebude opakovat.

Únorový ples unikl svým termínem přicházející vlně COVIDu-19. Tradiční pálení 
čarodějnic už spadlo do období nutných opatření. V rámci pozvolného rozvolňo-
vání pohybu osob provedli členové FK Zbraslav jarní sběr železného šrotu v obci 
a ačkoliv byli pečlivě zakryti obličejovými rouškami úspěšně sesbírali 13.860 kg 
železa. Objekt kabin na hřišti dostal nový barevný kabát a místnost pro moderová-
ní utkání byla dokončena a již se stávající technikou odzkoušena. 

Ing. Petr Woletz
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SDH ZBRASLAV

Zpráva o činnosti SDH Zbraslav za rok 2019

Jednotka SDH obce má stále 14 členů.
Velitel jednotky, 2 velitelé družstev, 6 strojníků a 5 hasičů. Všichni členové mají 
v pořádku zdravotní prohlídky. Scházíme se pravidelně při výcviku, školení, údrž-
bě techniky i hasičky.

V letošním roce jsme byli povoláni k osmi mimořádným událostem:

6. 4. 2019 TP – Spadený jehličnatý strom na vozovku.  
  Strom při jeho pádu, strhl dráty vysokého napětí.  
  Zde bylo nutné vyčkat na pohotovostní jednotku EON.
24. 6. 2019 TP – směr Újezd u Rosice, spadený jehličnatý stromu zasahující  
  do vozovky
2. 7. 2019 TP – Újezd u Rosic směr Hluboké – spadená větev listnatého 
  stromu na vozovku bránící průjezdu
26. 7. 2019 POŽÁR – strniště při žních Příbram
12. 8. 2019 POŽÁR – strniště a balíky na poli Přibyslavice  
  (byl vyhlášen 2. stupeň požárního poplachu)
9. 9. 2019 Technická pomoc – otevření dveří do domu Zbraslav Březina
23. 9. 2017 Únik ropných produktů (hydraulický olej) na vozovku v délce cca 1 km 
  – mezi Újezdem a Stanovištěmi (čištění vozovky pomocí sorbetu)
6. 11. 2019 POŽÁR – Zbraslav Březina – požár v dílně vzniklý při roztápění 
  kotle mimo rodinný dům. 
17. 5. 2019 od 16:00 do 24:00 jsme se zúčastnili plánovaného výcviku  
  vytipovaných jednotek SDH obcí na Zařízení Tišnov.  
  Zde se jednalo o praktický výcvik s řešením konkrétních  
  mimořádných událostí.

• požár – taktika, průzkum – požár bytu, požár střechy domu – použití dýchacích 
 přístrojů, hašení, vyhledání a evakuace osob v hořícím objektu. 
• dopravní nehoda (taktické postupy, poskytnutí první pomoci, vyproštění osoby  
 z havarovaného vozidla, resuscitace osoby v bezvědomí po pádu ze střechy, atd.
• technická pomoc

To vše jako při reálných mimořádných situacích. Scénáře totiž nebyli zasahujícím 
dopředu známé, o to to bylo reálnější, protože nikdo neviděl do čeho jde a co ho čeká.

Po splnění každého zásahu, bylo vyhodnocení, kde jsme se pobavili s instruktory 
HZS o tom, co kdo udělal špatně, co ne, co zlepšit, na co si dát pozor, atd.

Za SDH Zbraslav Krutiš, Sedmík

TJ LYŽOVÁNÍ ZBRASLAV z.s. 

Tak jako každý rok i letos jsme připravili náš lyžařský areál na zimní sezonu. Byla 
provedena oprava a instalace přenosného vleku EPV 300, pravidelné strojní  
a elektro revize. Dále jsme absolvovali povinné školení obsluh LV. Tyto práce se 
podařilo zajistit díky aktivitě výkonného výboru a obětavých členů TJ, kteří tomu 
věnují svůj volný čas i přesto, že poslední lyžařské sezóny nebyly díky nedostatku 
sněhu vždy příznivé.

Bohužel letos nám klimatické podmínky znovu nepřály, a tudíž vlek nebyl uve-
den do provozu. S nedostatkem sněhu jsme se nepotýkali jenom my, ale i další 
areály po celé republice. Jsme odkázáni na přírodní sníh, kterého bylo málo i ve 
výše položených střediscích. Situace nebyla jednoduchá ani v areálech s umě-
lým zasněžováním, které musely provoz udržovat pomocí velkých finančních 
nákladů. Bohužel náš oddíl takové finanční prostředky na zajištění umělého za-
sněžování nemá.
 Závěrem lze říci, že i přes tento lyžařsky neúspěšný rok budeme pokračovat  
v udržování areálu, abychom v případě příznivých sněhových podmínek mohli 
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zajistit lyžování především dětí, mládeže a taktéž široké veřejnosti ze Zbraslavi  
a blízkého okolí. Děkujeme za finanční podporu obci a věříme, že další lyžařská 
sezóna bude úspěšnější.

Milan Nováček, předseda TJ Lyžování

Český svaz včelařů, z.s.,  
základní organizace Zbraslav

Sídlo: Zemědělská 154, 664 84 Zbraslav
IČ: 704 16 281, číslo účtu ZO: 2500194429/2010

Stav včelařské základny k 16. únoru 2020
Základní organizace ČSV ve Zbraslavi má 43 řádných členů a 5 neorganizova-
ných členů, kteří se starají o 335 včelstev, z nichž 293 včelstev je v doletu území 
naší ZO. Dále má ještě 9 registrovaných členů, kteří jsou z jiných základních or-
ganizací v okolí, ale mají svá včelstva na území naší organizace. Tito registrovaní 
včelaři mají celkem 126 včelstev. 
 Naše ZO ve Zbraslavi sdružuje včelaře (řádné členy, neorganizované členy a re-
gistrované členy), kteří chovají svá včelstva na území celkem devíti obcí. Viz níže.

V katastru obce Zbraslav je 30 včelařů se 217 včelstvy.
V katastru obce Újezd u Rosic je 12 včelařů se 65 včelstvy.
V katastru obce Stanoviště je 7 včelařů se 27 včelstvy.
V katastru obce Zálesná Zhoř jsou 3 včelaři se 83 včelstvy.
V katastru obce Příbram na Moravě jsou 3 včelaři se 27 včelstvy.
Mimo území naší ZO jsou ještě 4 včelaři se 42 včelstvy. 

 
Seznam zvolených funkcionářů ZO ČSV Zbraslav u Brna, z. s.
Výbor:
1. Maštalíř Luděk (předseda) 664 84 Újezd u Rosic 6
2. Ing. Řehořka Pavel (místopředseda, referent pro osvětu a mládež)  
 664 84 Zbraslav, Zemědělská 112

3. Mgr. Macholán Miroslav (jednatel) 664 84 Zbraslav, Nová 390
4. Chupíková Vladimíra (účetní-pokladník) 664 84 Zbraslav, Komenského 170
5. Chupík Vítězslav (zdravotník) 664 84 Zbraslav, Komenského 170
6. Kroutil Ladislav (člen) 664 88 Újezd u Rosic 118 
7. Škop Ctirad (člen) 625 00 Brno 25, Sevastopolská 358/ 1
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8. Nováček Filip (člen) 635 00 Brno 35, Rerychova 16
9. Ing. Blažek Roman (člen) 664 84 Zbraslav, Masarykova 8
10. Žák Aleš (člen) 664 88 Újezd u Rosic 118

Složení kontrolní komise:
1. Ing. Matějka Karel (předseda) 664 84 Zbraslav, Zemědělská 62
2. Matoušek František (člen) 664 84 Zbraslav, Malinovského 418
3. Přibyl Josef (člen) 664 84 Zbraslav, Šlapalova 199

Včelařský důvěrník:
1. Maštalíř Luděk (Újezd u Rosic)
2. Macholán Miroslav Zbraslav)
3. Chupík Vítězslav (Zbraslav)
4. Blažek Roman (Zbraslav)
5. Škop Ctirad (Stanoviště, Zálesná Zhoř)

Kontakt na jednatele ZO ČSV Zbraslav, z.s.
Mgr. Miroslav Macholán, jednatel ZO ČSV Zbraslav 
664 84 Zbraslav, Nová 390
tel.: 606 294 132, e-mail: miroslav.macholan@tiscali.cz

Aktuální informace o akcích a termínech na webu naší ZO (Ing. Řehořka Pavel)
http://zo-csv-zbraslav.webnode.cz

Za výbor ZO ČSV jednatel Macholán Miroslav

Úly bez včel
Od roku 1978 život včel v České republice velmi silně ovlivňuje malý parazit, 
varroa destruktor, lidově varroáza. V letošním roce působení tohoto roztoče a dal-
ší synergické vlivy způsobují vysoké úhyny včelstev. Jsou oblasti, kde se snížily 
počty včelstev o víc jak 50%. V minulosti nebylo ovlivnění života včelstev varro-
ázou tak významné. K vysokým úhynům přispívají i další nejrůznější okolnosti. 
Jednou takovou skutečností je poměrně velké množství včelstev na jeden kilometr 
čtvereční. Úživnost krajiny se snižuje, jednak způsobem obhospodařováním ze-
mědělské půdy, ale také způsobem ošetřováním zahrad. Na velkých lánech se opa-
kovaně pěstují dvě až tři plodiny ve srovnání s různorodostí minulých let. Trávní-
ky zahrad jsou pravidelně vyžínány, aniž by na nich stačil vykvést jediný kvítek. 
Včelstva rovněž ohrožuje zvyšující se infekční tlak nejrůznějších virů, které se 
globalizací úspěšně rozmnožují i mezi kontinenty, ale také se přenáší i zalétává-
ním dezorientovaných včel do cizích úlů. Šíření nákaz přispívají zmínění roztoči, 
kteří poškozují „kůži“ včel (odborně kutikulu) a umožňují snadnější pronikání 
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virů do různých orgánů tohoto užitečného hmyzu. Velkým negativem je způsob 
ošetřování polních kultur a i například ovocných stromů. Pro použití postřiků pla-
tí v zemích Evropské unie nejrůznější omezení a v některých státech dokonce je-
jich úplný zákaz používání. Tyto látky mají primárně chránit pěstované plodiny, 
ale současně negativně působí na všechen hmyz. Odhaduje se, že vlivem těchto 
látek se snížil počet druhů i množství především motýlů, čmeláků, včel samotářek 
a dalších tvorečků o 75%. Tento stav má pak vliv i na počet a druhovou pestrost 
ptactva. Používané pesticidy, neonikotinoidy poškozují i včely. Ovlivňují plod-
nost matek a orientační schopnosti včel vrátit se do svého úlu ze vzdálenosti i ně-
kolika km kam se vydaly za pastvou. Život včel nepříznivě zasáhne i současná 
kůrovcová kalamita. Svoji mírou k úhynům včelstev přispívají i sami včelaři. Jed-
nou z příčin bývá nevhodné používání léčiv, které způsobuje rezistenci na poměr-
ně úzký sortiment léků. Podceňovaná oblast v chovu včel je i prevence proti ne-
mocem, podobně jak u lidské populace. Prevence bývá šetrnější a levnější řešení, 
než mnohdy náročné léčení.
 Podle citátu Alberta Einsteina pokud by zmizely na zemi včely, zbývají lidem 
jen čtyři roky života. Včela je především nenahraditelným opylovatelem. Napří-
klad u ovoce opyluje až 90% květů, budoucích plodů. Tragikomicky působí foto-
grafie, kdy lidé lezou se štětečky po stromech a nahrazují práci včel, které se jim 
v některých oblastech světa podařilo vyhubit. Hledejme společně cesty jak včelu, 
tento významný živočišný druh chránit a tak přispívat zachovávání různorodosti 
přírody.

Pavel Řehořka, referent pro osvětu ZO ČSV Zbraslav

Medový víkend
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V sobotu dne 19. října a v neděli 20.října 2019 se uskutečnila společensko-vý-
chovná akce Medový víkend pořádaná ve spolupráci ZO ČSV včelařů ve Zbrasla-
vi a Obce Zbraslav za podpory Jihomoravského krajského úřadu v prostorách Kul-
turního domu ve Zbraslavi. A to jako pátý ročník. Akce byla propagována pomocí 
plakátů, banerů a článků v časopise Včelařství. K propagaci byly využity dostupné 
multimediální prostředky v okolních obcích. Pozvání kolegů včelařů bylo realizo-
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váno především s využitím Internetu, ale 
i formou tištěných letáků. Akce byla ko-
nána s cílem děti, mládež i dospělé sezná-
mit s významem chovu včel pro přírodu  
a člověka. Přiblížit veřejnosti důležitost 
této zájmové činnosti, přiblížit chov včel 
a práci včelařů. Tato akce byla slavnostně 
zahájena starostkou obce a předsedou ZO 
ČSV. Následovalo vystoupení dětí místní 
MŠ, ZŠ a LŠU. Pak následovaly soutěže 
dětí se včelařsky zaměřenou tématikou na 
sedmi stanovištích. Při splnění jednotli-
vých úkolů čekaly na děti připravené od-
měny. Dospělí se měli možnost seznámit 
s jednotlivými fázemi včelařského roku 
na vystavovaných panelech, prohlédnout 
si historické fotografie a fotografie ze sou- 
časného života včelařů sdružených v ZO 
Zbraslav. Součásti výstavky byla i výtvar- 

ná díla dětí se včelařskou tématikou. K nejzajímavější části výstavy patřil pozoro-
vací prosklený úl se živými včelami. V odpoledním programu proběhla přednáška 
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Ing. Petry Badové na téma včelí produkty v kuchyni. V provozu byla medová ka-
várna, kde byly nabízeny k ochutnání především medové sladkosti, které vytvořily 
manželky včelařů. Po oba dny probíhala soutěž našich včelařů o nejlepší med roku 
2019 s volnou ochutnávkou tohoto významného včelařského produktu. Sobotní 
program úspěšně ukončilo vystoupení country skupiny Noví Kaskadéři.
 Nedělní program probíhal v kulisách výstav, které byly připraveny i na sobotní 
část programu. Dopoledne si návštěvníci přišli především poslechnout audiovizu-
ální pořady o chovu včel, podiskutovat s kolegy včelaři o uplynulé sezóně a pro-
hlédnout si některé vystavované novinky v oboru chovu včel. Odpolední program 
byl určen zvláště mladší generaci. Přednáška Ing. Pavla Řehořky byla zaměřena 
na otázky krajinných změn v souvislosti se změnou hospodaření zemědělských 
farem, vlivu klimatických podmínek a nemocí včel dané globalizací. Opět nejrůz-
nější dobroty nabízela medová kavárna. Odpolední program byl završen vystoupe-
ním harmonikářů. Akce byla dobře hodnocena návštěvníky a měla oproti předchá-
zejícím ročníkům vyšší návštěvnost a zájem všech věkových skupin. Jednotlivé 
části programu Medového víkendu jsou zdokumentovány a fotodokumentaci si 
můžete prohlédnout na webových stránkách obce Zbraslav.
 Pořádaná akce přispěla k lepšímu pochopení významu chovu včel pro přírodu  
a člověka. Přiblížila náročnou práci včelařů, kteří se chovu včel věnují mimo svá 
běžná povolání. Zvýraznila narůstající počet žen včelařek. Včelaři z okolních or-
ganizací měli možnost se seznámit s některými novinkami v oboru včelařství.
 Na závěr chceme poděkovat všem včelařům, kteří se zapojili do organizace 
Medového víkendu. Dále pak děkujeme Obci Zbraslav jako spolupořadateli. A za 
velkou podporu patří též poděkování JmKÚ, který tento svátek včelařů finančně 
dotoval.

Za výbor ZO ČSV Mgr. Miroslav Macholán a Ing. Pavel Řehořka. 

Centrum volného času ZUBR  
a Římskokatolická farnost

Spirituál kvintet ve Zbraslavi

V neděli 22. září se na pódiu zbraslavského kulturního domu objevil legendární 
Spirituál kvintet. Kapela, která se v probíhající 60. sezóně rozhodla skončit s kon-
certní činností, tak vystoupila ve Zbraslavi zřejmě naposledy. Kapelník a jediný 
doposud činný člen skupiny Jiří Tichota k tomu řekl: „To, co se osvědčilo a bavi-
lo nás kdysi dávno před lety, se v našem podání nezměnilo. Možná můžeme působit 
jako dinosauři, ale stále hrajeme, lidé za námi chodí. I dnes ve Zbraslavi byl plný 
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sál. Chodí za námi a říkají, že na nás za totality vyrůstali a že na nás vodili děti.  
A za to jsme moc vděčni.“
 Druhý služebně nejstarší člen kapely Dušan Vančura dodává: „Za tím rozhod-
nutím stojí především Jirka Tichota, oba jsme ročník 1937, Spirituál kvintetu jsme 
věnovali spoustu let v životě. Je načase takto skončit.“
 O tom, že by skončil, uvažoval Jiří Tichota už před několika lety. Teď nabízel 
ještě jedno řešení: „Nějakou dobu jsme zvažovali, že bych odešel jenom já a že by 
Spirituál kvintet pokračoval pod trochu jiným názvem, který by odkazoval na ten 
název původní, aby byla souvislost jasná. Nakonec se ale ukázalo, že je těch pře-
kážek víc…“
 Bavili jsme se o tom, jestli vystoupení kapely jsou teď, půl roku před koncem 
nostalgičtější než dřív. „Na první pohled zatím určitě ne,“ říká kytarista a zpěvák 
Jiří Holoubek, „tahleta skupina stojí na tom, že je schopná si sama ze sebe dělat 
legraci a nebrat se příliš vážně. Takže zatím je to víc legrace, ale nechci vidět, co 
s námi udělají poslední koncerty v Lucerně.“ 
 Tím také prozradil, jak kapela plánuje svoji hvězdnou kariéru zakončit. „ Uva-
žovali jsme o koncertu v nějaké velké hale, podobně, jak třeba Jirka Tichota nebo 
Dušan Vančura slavili svoje osmdesátiny. Ale potom jsme si řekli, že je pro nás 
důležitý kontakt s divákem a na to ty koncerty v halách nejsou vhodné. Rozhodli 
jsme se pro sál, se kterým je naše kapela dlouho spojena, pro pražskou Lucernu. 
A aby se dostalo na všechny, kdo nás chtějí vidět, rozhodli jsme se pro deset kon-
certů,“ říkal v září ve Zbraslavi Jiří Holoubek, ale v tu dobu ještě netušil, že zájem 
diváků bude tak velký, že Spirituál kvintet ještě čtyři koncerty přidá. 
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I to trochu odpovídá hrátkám s čísly, protože kapela, přestože je to kvintet, jen 
málokdy měla pět členů. Současná sestava je šestičlenná, podobně tak akce Po-
sledních deset koncertů bude mít nakonec koncertů čtrnáct.
 Jiří Tichota se trošku bojí toho posledního koncertu, který byl kvůli pandemii 
koronaviru přeložen na září: „Víme, že snad všichni diváci chtějí vidět náš konec, 
ten závěrečný koncert, to ale z pochopitelných důvodů není možné. A také úplně 
posledního vystoupení se trochu bojíme z důvodu únavy, která na nás po přede-
šlých hraních určitě padne, a sentimentu, jenž jistě zapracuje. My s ním zatím 
pracujeme, ale kolikrát jsem se už při koncertu přistihl s myšlenkou, že je pěkné, 
že tady hrajeme, ale nikdy více tady hrát nebudeme.“
 A jak se kapele hrálo naposledy ve Zbraslavi? „Byla tady velmi přátelská a milá 
atmosféra. Já mám ráda, když s námi diváci zpívají, a tady bylo vidět, že jste si je 
dobře připravili, protože písně se krásně vracely k nám na pódium,“ říkala Zdenka 
Tichotová, zpěvačka a třetí služebně nejstarší členka kapely (která si mimocho-
dem den po zbraslavském koncertu na kole komplikovaně zlomila nohu). Jiří Cer-
ha, který u nás už dvakrát vystupoval se svoji domovskou formací C&K Vocal, 
dodává: „Máme vypozorováno, že je velký rozdíl mezi zpěvem publika na Moravě 
a v Čechách. Tady se nebojí do toho opřít a nebojí se zpívat. Je to možná způsobe-
no religiozitou, pokud chodí do kostela, tak tam se zpívá a lidé, kteří tam chodí, se 
většinou nebojí zpívat na veřejnosti. Mně se dnes nezpívalo dobře, protože mám 
skřípnutý nerv v zádech, takže jsem občas na pódiu spíš hledal nějakou polohu, jak 
vůbec stát a udržet se na nohou. Ale zvláštní je, že se to týkalo pouze mluveného 
slova. Když jsem zpíval, tak jsem na ta záda nemyslel.“ 
 Jiří Cerha nastoupil do kapely původně jako záskok na výroční koncert ke čty-
řicetinám skupiny. Tehdejší zpěvák Oldřich Ortinský musel ze zdravotních důvo-
dů prakticky den ze dne skončit a kapela sáhla po muzikantovi, kterého dobře 
znala, a který se byl schopný v několika málo dnech naučit celý repertoár. 
 „Na tom koncertu jsem zpíval a za zády jsem měl připravené noty, když bych si 
na něco nemohl vzpomenout. Jirka Tichota mi říkal, že je to vlastně na ten jeden 
koncert, ale protože se Olda už nevrátil, tak se to natáhlo na dvacet let.“
 Od roku 2011 vystupuje se Spirituál kvintetem zpěvačka Veronika Součková:
„Já se tady cítím pořád jako nováček, a to už s kapelou 9 let zpívám. Ve Zbraslavi 
jsem byla poprvé a oslovila mne atmosféra koncertu. A přesto, že oprašujeme věci, 
které se ve skupině třeba 30 let nezpívaly, lidé reagovali výborně.“
 Spirituál kvintet odjel, ale koncert dál rezonoval v duších jeho návštěvníků. 
Nabízím několik diváckých ohlasů:
• Na Spirituál kvintet chodím rád a často, moc se mi líbí nové písničky, ale ten 
 repertoár, který kapela připravila na dnešek, to mě úplně dostalo. Samozřejmě, 
 že jsem si rád zazpíval. Jediné oko nezůstalo suché.
• Spirituál kvintet jsem viděla poprvé naživo a jsem ráda, že jsem to ještě stihla. 
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 Moc se mi líbilo, jak měli krásně secvičené vícehlasy. Taky mne překvapilo, 
 kolik známých písniček je přímo od nich. 
• Na Spirituál kvintet jsem chodila už za totality a tehdy byly ty jejich koncerty 
 takovým ostrůvkem svobody v beznadějném světě. A dnes mi to přišlo úplně 
 stejné, jako bych se vrátila o třicet let zpět. Novou tvorbu moc neznám,  
 ale jsem ráda, že jsem slyšela i nové věci.
• Na koncerty Spirituál kvintetu jsem chodil jako student a dnes jsem je viděl 
 znovu po dlouhé době. Nejvíc mne překvapili lidé v publiku, jak krásně se 
 přidávali se zpěvem ke kapele. Znělo to náramně.

 Kapela vyrazila na podvečerní dálnici D1, přičemž manželé Tichotovi mířili do 
Zbraslavi – té méně významné, té, jak se jí říká Praha 5. A tak, jak mizeli v dálce, až 
se úlně rozplynuly, zůstaly v duších jejich písničky. A ty tam zůstanou. Natrvalo?

LuStr

Kapela Mošny na adventním koncertu 

Hostem Soumraku byla tentokrát na adventním koncertu vynikající brněnská sku-
pina Mošny, která sází na propracované vokální provedení svých písní, kdy ná-
stroje hrají spíše druhořadou roli ve sdělení kapely. Kromě několika vánočních 
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písní od Spirituál kvintetu hrála kapela písničky, které pro ně píše písničkář Ivo 
Cicvárek a další spříznění autoři. Střídaly se písničky čistě vokální, bez použití 
nástrojů, s písničkami doprovázenými kytarou, baskytarou, nezaháleli ani hráči na 
ukulele. Tato kapela byla ve Zbraslavi už jednou, a to v roce 2010, a to stále ve 
stejném složení. Funguje a hraje náramně dobře, posluchač si může vychutnat 
skvěle se doplňující hlasy, sebevědomá a jistá sóla, výborné frázování a nutno 
dodat, že i vynikající baskytaru Jakuba Šimáněho, který hrává například s Hanou 
a Petrem Ulrychovými nebo v Městském divadle v Brně. Mošny s sebou přivezly 
nové CD s názvem Dej si čas, ze kterého zaznělo několik písniček a rozhodně je 
doporučuji k poslechu. 
 Mošny vyprovodil zasloužený aplaus, protože dokázaly, že skvěle zpívají, mají 
co říct, jejich koncert měl spád a kapela zpívala s chutí a nadšením. 

Na několik otázek ohledně kapely mi odpověděl kapelník Jirka Kačer Mrázek.

Vaše nové album se jmenuje Dej si čas. Dali jste si s tím albem taky trochu na 
čas? Jak vznikalo a co tomu všechno předcházelo?
Album vyšlo rovných 10 let od našeho předchozího CD (i proto ten název). Vzni-
kalo nárazově během posledních tří let (v každém roce vždycky pár týdnů nahrá-
vání a pak půlroční pauza). Párkrát už se schylovalo k jeho vydání, ale jednou to 
vypadalo, že bychom vše mohli uspěchat, a podruhé jsme se rozhodli vypilovat 
ještě několik nových písniček a na CD je přitočit.

Co je na něm nového oproti předchozím albům?
Od předešlých nosičů se liší především tím, že jsme se rozhodli pořídit nahrávku 
pouze vlastními silami (na rozdíl od těch předchozích, na kterých se podílela velká 
řada našich hudebních kamarádů – stálých i příležitostných hostů). Chtěli jsme, 
aby jeho zvuk odpovídal tomu, co od nás naši posluchači mohou slyšet na běžných 
koncertech.

Je pro vás s rostoucím časem důležité Dát si čas? A pokud ano, jak to děláte?
S dospíváním kapelních dětí (kterých je rovných jedenáct jako ve fotbalovém 
týmu) bylo nutné „ubrat plyn“ v koncertování i zkoušení. A taky nám už není dva-
cet, nevrháme se do věcí „po hlavě“ – prostě si dáváme čas. Čas pro rodiny, čas na 
přemýšlení a také čas na jiné aktivity.

Čas moc nehýbá s kapelou Mošny, v roce 2010 jste u nás hráli v totožném slo-
žení. Můžeš svou kapelu představit a říct, jak dlouho kdo v Mošnách působí?
Ve skupině Mošny se mnou celých 27 let (tedy od roku 1992) zpívají zpěvačky 
Alena Milichovská, Kateřina Svobodová a Kamila Šebestová (hraje i na ukulele). 
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Od roku 1999 je s námi David Gregor (zpěv, ukulele, foukací harmoniky), v roce 
2001 přibyl Jakub Šimáně (baskytary a kontrabas) a flétnistka Petra Kališová Vác-
lavíková s námi hostovala již od roku 2002 (a následně se stala suplentkou kojí-
cích zpěvaček a následně i stálou členkou skupiny).

Tolik roků ve stejné sestavě pohromadě není běžné, vždy s nějakou. Hrozilo 
vám někdy nějaké ké rozpadnutí nebo krize?
Za ta léta jsme prošli nějakými těmi krizemi, ale většinou šlo o krátkodobá nedo-
rozumění, která jsme vždycky nějak překonali. Protože jsme vznikli z party kama-
rádů (všechny zpěvačky byly původně členkami mého pionýrského oddílu), trávi-
li jsme vždy svůj volný čas společně (vandry, divadla, koncerty, hory, dovolené). 
To víceméně zůstalo i po založení jejich rodin, takže se stále setkáváme i mimo 
život kapely. Dalo by se říct, že v určitých obdobích podrželo naše přátelství ka-
pelu od jejího rozpadu a jindy zase kapelní povinnosti nedopustily rozpad našich 
přátelských vazeb. Jak kdysi řekl někdo z našich přátel: „Vy nejste kapela, vy jste 
sociální případ.“

Ve Zbraslavi jste zpívali některé spirituály od Spirituál kvintetu, některé čes-
ké koledy, ale i původní tvorbu. Já o vás vím, že jste interpreti, kteří sami 
nepíšou, ale nechávají si napsat písničky na tělo. Kdo pro vás píše?
Naším dvorním autorem je téměř od počátku skupiny kamarád Ivo Cicvárek  
(brněnský písničkář), který pro nás skládá jak celé písničky, tak i textuje některé 
tradicionály nebo zhudebňuje texty dalších našich přátel. Ze zmiňovaných textařů 
to jsou např. Jiří moravský Brabec, Petr Sedláček a v poslední době Daniela  
Weber nebo Lada Šimíčková.

Jak ty písničky vznikají a jak je z původního nápadu přetváříte do finální 
podoby?
Většinou dostanu od Ivoše jím nazpívanou hrubou nahrávku (s klavírem či s kyta-
rou), následně připravím (rozepíšu) sóla a sbory, rozmyslím nástrojovou aranž 
(kromě kytary, kontrabasu a baskytar používáme nyní sólové dechové nástroje  
a dvě ukulele) a jdeme cvičit. Občas se musí sbory „přeskládat“ (vždycky všechno 
nezní přesně tak, jak si představuji v notách). No a basové linky si vymýšlí sám 
basák Jakub (jediný profesionální hudebník v naší skupině).

Před vámi u nás letos vystoupil i Spirituál kvintet, kapela, která po 60 letech 
končí kariéru. Při poslechu vašich skladeb se dá poznat, že vás tato kapela 
inspiruje. Čím pro vás je? A máte ještě nejaké další vzory?
Spirituál kvintet byl naším prvotním vzorem – začínali jsme jako sedm zpěváků  
s doprovodem pouze kytary a kontrabasu – a jejich písničky byly i naším prvním 
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repertoárem. Přebírali jsme i písničky od jiných kapel (např. Nezmaři, Klíč, Aso-
nance), pouštěli se do kousků z muzikálů nebo vokálního provedení drobností  
z klasické hudby (Mozartův Turecký pochod či Malá noční hudba).

Jaká hudba zní u Kačerů-Mrázků o Vánocích?
Vánoční písničky a koledy z různých žánrů, Rybova Česká mše vánoční no  
a spousta jiné hudby, kterou každoročně najdeme pod stromečkem.

Ty zpíváš také v Brno Gospel Choiru, můžeš o tomto uskupení říct něco víc?
Brno Gospel Choir je asi čtyřicetičlenný pěvecký sbor, který založila na podzim 
roku 2002 dirigentka Zuzana Petlanová, Koncertuje nejen v koncertních sálech  
a kostelích, ale i v léčebnách, klubech a na náměstích. Repertoár tvoří převážně 
soudobý americký a evropský gospel s občasnými výlety do gospelu tradičnějšího 
nebo do oblasti spirituálů. 

Čím je pro tebe hudba a zpěv?
Hudba (a ze všeho nejvíc vokální) je mou největší zálibou, je to to, co mě naplňu-
je a ze všeho nejvíc mi zpříjemňuje život. Ať již ve formě aktivní (jako zpěváka  
a muzikanta), tak i pasívní (jako „pouhého“ posluchače).

Přijedete za námi zase někdy?
Určitě a moc rádi. 

53HERALT



54 HERALT 55HERALT



56 HERALT 57HERALT



58 HERALT 59HERALT



60 HERALT 61HERALT



62 HERALT 63HERALT



64 HERALT

Zpravodaj Heralt č. 1/2020
Periodický tisk územně správního celku vydávaný Obecním úřadem ve Zbraslavi. 
Náměty, příspěvky a ohlasy posílejte na adresu OÚ Zbraslav,  
nebo e-mail: mistostarosta@zbraslavubrna.cz. Za redakční radu: Roman Smekal. 
Redakce si vyhrazuje právo na zkrácení nebo úpravu článku a fotografie se nevracejí.  
Autoři fotografií: Roman Smekal, Ing. Jiří Horníček, Daniela Vaňková, 
ostatní fotografie poskytli autoři článků
Zpravodaj je dodáván zdarma. Tisk Brko

Plán akcí pro rok 2020

V přehledu jsou uvedeny pouze akce, které jsou k datu vydání Heraltu naplánova-
né. Případné změny zjistíte na webových stránkách www.zbraslavubrna.cz, vý-
věskách a z hlášení obecního rozhlasu, u všech akcí je změna termínu vyhrazena.

Na co se můžete těšit:
5.–6. září 2020 pouť sv. Jiljí
4. října 2020 Mezinárodní den seniorů v kulturním domě
28.–29. listopadu 2020 vánoční výstava a rozsvěcování vánočního stromu 
20. prosince 2020 vánoční koncert Petra Bendeho

Další připravované akce: 
svatby, vítání občánků, veřejná jednání zastupitelstva obce.
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